

Gesetz- und Verordnungsblatt

FÜR DAS LAND NORDRHEIN-WESTFALEN

Herausgegeben mit Genehmigung der Militärregierung

2. Jahrgang

Düsseldorf, den 31. Dezember 1948

Nummer 41

Date	Contents	Page	Datum	Inhalt	Seite
5/11/48	Law relating to the Setting-up of a Land Debt Register for Land North Rhine/Westphalia	301	5. 11. 48	Gesetz über die Errichtung eines Landesschuldbuches für Nordrhein-Westfalen	301
7/12/48	Law regulating provisionally the Issuing and Withdrawal of Trade Licences	302	7. 12. 48	Gesetz über vorläufige Regelung gewerberechtlicher Genehmigungen und Schließungen	302
7/12/48	Law relating to Transitional Measures in the Sphere of Building Supervision	303	7. 12. 48	Gesetz über bauaufsichtliche Übergangsmaßnahmen	303
14/12/48	Ordinance relating to the Extension of the Effective Period of the Restrictive Ordinance (Sperrverordnung) dated 8 December, 1942 (G.S. S. 33)	304	14. 12. 48	Verordnung über die Verlängerung der Geltungsdauer der Sperrverordnung vom 8. Dezember 1942 (G.S. S. 33)	304
25/11/48	Ordinance for the Carrying out of Military Government Ordinance No. 168	304	25. 11. 48	Verordnung zur Durchführung der Verordnung Nr. 168 der Militärregierung Deutschland, Britisches Kontrollgebiet	304

Law of 5 November, 1948, relating to the Setting-up of a Land Debt Register for Land North Rhine/Westphalia

Approved for publication-reference NRW/GOVS/4409/40
dated 23/12/1948.

The Landtag has passed the following Law, which has received the assent of the Regional Commissioner:

Para 1

A Land Debt Register shall be set up for Land North Rhine/Westphalia; it shall be kept by the Minister of Finance.

Para 2

1. All liabilities of the Land shall be entered into the said Land Debt Register.

2. A separate part of the Land Debt Register shall show the liabilities in respect of securities and guarantees accepted by Land North Rhine/Westphalia.

3. The Land North Rhine/Westphalia shall not accept liability in respect of any debts, securities or guarantees unless a document has been made out in witness thereof. Such document shall quote the current number of the entry into the Land Debt Register and be signed by the competent minister concerned and by the Minister of Finance or by the official in charge of the debt administration at the Ministry of Finance.

Para 3

In respect of debts incurred by Land North Rhine/Westphalia the provisions of the Reich Debt Register Law in the version of the Notice of 31 May, 1910 (RGBl. page 840) and of the Ordinance of 17 November, 1939 (RGBl. I, page 2298) shall be applied mutatis mutandis unless otherwise provided for in this Law.

Para 4

1. Inspection of the Land Debt Register shall be exercised by the Finance Committee of the Landtag.

2. A report shall be forwarded to the Finance Committee showing the total of all amounts entered into the Land Debt Register as per the last day of every quarter year.

Para 5

Ordinances with legislative effect and administrative Ordinances necessary for the implementation of this Law shall be issued by the Minister of Finance.

Para 6

1. This Law shall become effective upon the day of its promulgation.

Gesetz über die Errichtung eines Landesschuldbuches für Nordrhein-Westfalen Vom 5. November 1948.

Druckgenehmigung NRW/GOVS/4409/40 vom 23. 12. 1948.

Der Landtag hat folgendes Gesetz beschlossen, das die Zustimmung des Gebietsbeauftragten erhalten hat:

§ 1

Für das Land Nordrhein-Westfalen wird ein Landesschuldbuch errichtet; es wird im Finanzministerium geführt.

§ 2

1. Sämtliche Schuldverpflichtungen des Landes sind in das Landesschuldbuch aufzunehmen.

2. In einer besonderen Abteilung des Landesschuldbuches sind die Übernahmen von Sicherheitsleistungen und Gewährleistungen zu Lasten des Landes Nordrhein-Westfalen aufzunehmen.

3. Das Land Nordrhein-Westfalen wird aus Schuldannahmen und der Übernahme von Sicherheitsleistungen und Gewährleistungen nur verpflichtet, wenn darüber eine Urkunde errichtet ist. Sie muß die laufende Nummer der Aufnahme im Landesschuldbuch anführen und neben der Unterschrift des Fachministers die Unterschrift des Finanzministers bzw. des mit der Schuldenverwaltung beauftragten Beamten des Finanzministeriums tragen.

§ 3

Bei der Aufnahme von Schulden zu Lasten des Landes Nordrhein-Westfalen sind die Vorschriften des Reichsschuldbuchgesetzes in der Fassung der Bekanntmachung vom 31. Mai 1910 (RGBl. S. 840) und der Verordnung vom 17. November 1939 (RGBl. I S. 2298) sinngemäß anzuwenden, soweit in diesem Gesetz nichts anderes bestimmt ist.

§ 4

1. Die Überwachung des Landesschuldbuches erfolgt durch den Finanzausschuß des Landtages.

2. Über die Höhe der im Landesschuldbuch vorgenommenen Eintragungen ist dem Finanzausschuß nach dem Stand am letzten Tage jedes Vierteljahres Bericht zu erstatten.

§ 5

Zur Durchführung des Gesetzes erforderliche Rechts- und Verwaltungsvorschriften erläßt der Finanzminister.

§ 6

1. Dieses Gesetz tritt mit dem Tage der Verkündung in Kraft.

2. Liabilities within the meaning of para 2 which have been accepted since the creation of Land North Rhine/Westphalia shall be entered into the Land Debt Register with retrospective effect.

Düsseldorf, 5 November, 1948.

The Land Government North Rhine/Westphalia

The Ministerpräsident: The Minister of Finance:

Arnold.

Dr. Weit

1948 S. 302
berichtigt durch
1949 S. 40

1948 S. 302

berichtigt durch
1949 S. 8

**Law
of 7 December, 1948
regulating provisionally the Issuing and Withdrawal
of Trade Licences**

1948 S. 302
durchgeführt durch
1949 S. 41

approved for publication-reference NRW/GOVS/4409/58
dated 23/12/1948.

andtag has passed the following law to which
the Ministerpräsident gave his assent.

Para 1

The period of effectiveness of the regulations based on para 5 of the Law of 17 June, 1933 (RGBl. I page 488) relating to the establishment of compulsory cartels shall be extended until 30th June, 1949.

- a) Ordinance for the Protection of the Wholesale Trade of 15 Jan., 1940 as amended on 5 Sep., 1942 (RWMiBl. 1942 page 522),
- b) Ordinance for the Protection of Commercial Agents and Brokers of 1 April, 1941 as amended on 26 Mar., 1942 (RWMiBl. page 190),
- c) Ordinance for the protection of Insurance Agents and Insurance Brokers of 14 Feb., 1942 (RWMiBl. page 108),
- d) Ordinance relating to the Establishment and Enlargement of Mail Order Business of 10 Jan., 1939 (Deutscher Reichsanzeiger No. 8 of 10 Jan., 1939),
- e) Ordinance for the Protection of the Building Industry of 12 Dec., 1942 (RWMiBl. page 671),
- f) Ordinance prohibiting Demolishing and Breaking-up Undertakings of 17 Aug., 1938 (Deutscher Reichsanzeiger No. 191 of 18 August, 1938).

Para 2

The issuing of a licence as required according to

- a) the above mentioned ordinances,
- b) the law for the Protection of the Retail Trade of 12 May, 1933,
- c) the Ordinance of 24 July, 1941 (RGBl. I page 445) relating to the establishment, transfer, enlargement and closing down of processing and distributing enterprises in the field of forestry and timber economy may not be refused because of a lack of requirement or because of overcrowding. The examination whether or not a requirement exists provided for in para 42 b of the Trade Regulation (Gewerbeordnung) shall no longer be necessary.

Para 3

Pedlars' licences, licence cards and trade licence cards (paras 55 and 44 a of the Gewerbeordnung) shall be issued for a period of three calendar years. Trade Licences issued for the year 1948 shall be valid until 31 Dec., 1949.

Para 4

1. The authorities may withdraw permanently or temporarily the licence for an enterprise or for one of its shops either completely or in parts where there is evidence of a person responsible for the management of the enterprise or of one of its shops lacking the reliability required for the trade.

2. The authorities may withdraw the licence of an enterprise if it is conducted without the required licence or in contravention of the provisions under (1).

Para 5

Any person wilfully conducting a trade without the required licence or in contravention of any of the provisions under para 4 shall be liable to imprisonment up to three months and to a fine up to 10 000 DM or to either of these penalties. In respect of the procedure the provisions of paras 17 to 24 and 27 to 31 of the Emergency Ordinance on Economic Control (Bewirtschaftungsnotgesetz) of 30 Oct., 1947 (Gesetz- und Verordnungsblatt des Wirtschaftsrates des Vereinigten Wirtschaftsgebietes 1948 page 3) shall apply mutatis mutandis.

2. Verpflichtungen im Sinne des § 2, die seit Bildung des Landes Nordrhein-Westfalen übernommen wurden, sind rückwirkend im Landesschuldbuch zu erfassen.

Düsseldorf, den 5. November 1948.

Die Landesregierung des Landes Nordrhein-Westfalen

Der Ministerpräsident:

Der Finanzminister:

Arnold.

Dr. Weitz.

**Gesetz
über vorläufige Regelung gewerberechtlicher
Genehmigungen und Schließungen
Vom 7. Dezember 1948.**

Druckgenehmigung NRW/GOVS/4409/58 vom 23. 12. 1948.

Der Landtag hat folgendes Gesetz beschlossen, das die Zustimmung des Gebietsbeauftragten erhalten hat:

§ 1

Die Geltungsdauer der nachstehenden, auf § 5 des Gesetzes über die Errichtung von Zwangskartellen vom 17. Juni 1933 (RGBl. I S. 488) gestützten Anordnungen wird bis zum 30. Juni 1949 verlängert:

- a) Anordnung zum Schutze des Großhandels vom 15. Januar 1940 in der Fassung vom 5. September 1942 (RWMiBl. 1942 S. 522),
- b) Anordnung zum Schutze des Handelsvertreter- und Handelsmaklergesetzes vom 1. April 1941 in der Fassung vom 26. März 1942 (RWMiBl. 1942 S. 190),
- c) Anordnung zum Schutze des Versicherungsvertreter- und Versicherungsmaklergewerbes vom 14. Februar 1942 (RWMiBl. S. 108),
- d) Anordnung über die Errichtung und Erweiterung von Versandgeschäften vom 10. Januar 1939 (Deutsch. Reichsanzeiger Nr. 8 vom 10. Januar 1939),
- e) Anordnung zum Schutze der Bauindustrie vom 12. Dezember 1942 (RWMiBl. S. 671),
- f) Anordnung über das Verbot von Abbruch- und Abwrackunternehmungen vom 17. August 1938 (Deutsch. Reichsanzeiger Nr. 191 vom 18. August 1938).

§ 2

Die nach

- a) den vorgenannten Anordnungen,
- b) dem Gesetze zum Schutze des Einzelhandels vom 12. Mai 1933,
- c) der Verordnung über Errichtung, Übernahme, Erweiterung und Stilllegung forst- und holzwirtschaftlicher Bearbeiter- und Verteilerbetriebe vom 24. Juli 1941 (RGBl. I S. 445)

erforderliche Genehmigung darf mit Ausnahme der Betriebe der Ernährungswirtschaft nicht wegen Fehlens eines Bedürfnisses oder wegen Übersetzung abgelehnt werden. Die in § 42 b GO. vorgesehene Bedürfnisprüfung entfällt.

§ 3

Wandergewerbescheine, Legitimationskarten und Gewerbelegitimationskarten (§§ 55 und 44 a der GO.) sind auf die Dauer von drei Kalenderjahren auszustellen. Soweit diese gewerblichen Ausweise für das Jahr 1948 erteilt sind, gelten sie bis zum 31. Dezember 1949.

§ 4

1. Die Behörde kann ein Unternehmen oder eine seiner Betriebsstätten auf Zeit oder Dauer, ganz oder teilweise schließen, wenn Tatsachen dartun, daß eine für die Leitung des Unternehmens oder einer seiner Betriebsstätten verantwortliche Person die in bezug auf den Gewerbebetrieb erforderliche persönliche Zuverlässigkeit nicht besitzt.

2. Die Behörde kann ein Unternehmen schließen, wenn es ohne die erforderliche Erlaubnis oder entgegen den Anordnungen nach Abs. 1 betrieben wird.

§ 5

1. Wer vorsätzlich ein Gewerbe ohne die erforderliche Erlaubnis oder entgegen einer Anordnung nach § 4 betreibt, wird mit Gefängnis bis zu drei Monaten und mit Geldstrafe bis zu 10 000 DM oder mit einer dieser Strafen bestraft.

2. Auf das Verfahren finden die Bestimmungen der §§ 17 bis 24 und 27 bis 31 des Bewirtschaftungsnotgesetzes vom 30. Oktober 1947 (Gesetz- und Verordnungsblatt des Wirtschaftsrates des Vereinigten Wirtschaftsgebietes 1948 S. 3) entsprechende Anwendung.

Para 6

The following enactments shall be repealed:

- a) Ordinance relating to Restriction on Commerce of 13 July 1923 (RGBl. I page 706) in the version at present in force,
- b) Ordinance for the Remedy of Overcrowding in the Retail Trade of 16 Mar., 1939 (RGBl. page 498).

Para. 7

The Minister of Economics shall issue in agreement with the Economic Committee of the Landtag the provisions necessary for the carrying out of this Law, in particular he shall appoint the authorities who shall be competent, and regulate the procedure. Where matters within the competency of the Minister for Food, Agriculture and Forestry, or of the Minister of the Interior or of the Minister of Traffic are affected, agreement with the respective ministries shall be required.

Para 8

1. This law shall become effective on 1 Jan., 1949.
2. This law shall cease to be effective on 30 June, 1949.

Düsseldorf, 7 December, 1948.

The Land Government North Rhine/Westphalia.
The Ministerpräsident: The Minister of Economics:
Arnold. Dr. Nölting.

Law

of 7 December, 1948

relating to Transitional Measures in the Sphere of Building Supervision

Approved for publication-reference NRW/GOVS/4409/64 dated 23/12/1948.

The Landtag has passed the following Law, which has received the assent of the Regional Commissioner:

Para 1

Building regulations, the effective period of which expire prior to 1 January, 1954, shall remain effective until 31 December, 1953.

Para 2

The Gemeinden may take the measures provided for in Art. 4, para 1 (1—3) of the Prussian Housing Law of 28 March, 1918 (GS. page 23) and in paras 1 (1) and 2 (1) of the Ordinance of 15 February, 1936 for the Regulation of Building (RGBl. I page 104) with a view to limiting the use of sites for building and constructional purposes by local statutes and in lieu of police ordinances either with the approval of the Regierungspräsident or, within the area of a settlement association, with the approval of the president of the association or, where the office of the president of the association has been dissolved, with the approval of its legal successor.

In the same manner the settlement association, within the powers assigned to it by para 22 (1) of the Statute of the Settlement Association of the Ruhr dated 5 May, 1920 (GS. page 286) may exercise these functions by local statutes or statutes of the association with the approval of the President of the association or his legal successor.

Para 3

The publication of any measures taken according to para 2 of this Law shall be made in the Official Gazette where the measure has been taken by the Regierungspräsident or the president of the association; it shall be made in the manner prescribed in the provisions of the Municipal Code where the measure has been taken by a Gemeinde.

Para 4

This Law shall become effective upon the date of its publication in the "Official Gazette" Land North Rhine/Westphalia.

Düsseldorf, 7 December, 1948.

The Land Government Land North Rhine/Westphalia.

The acting Ministerpräsident: The Minister of Reconstruction:
Dr. Menzel. G. n. o. B.

§ 6

Es treten außer Kraft:

- a) die Verordnung über Handelsbeschränkungen vom 13. Juli 1923 (RGBl. I S. 706) in der zuletzt geltenden Fassung,
- b) die Verordnung zur Beseitigung der Übersetzung im Einzelhandel vom 16. März 1939 (RGBl. I S. 498).

§ 7

Der Wirtschaftsminister erläßt im Einvernehmen mit dem Wirtschaftsausschuß des Landtages die zur Durchführung dieses Gesetzes erforderlichen Rechts- und Vorschriften, insbesondere bestimmt er die zuständigen Behörden und regelt das Verfahren.

Soweit die Zuständigkeit des Ministers für Ernährung, Landwirtschaft und Forsten, des Innenministers oder des Verkehrsministers berührt wird, bedarf es des Einvernehmens mit diesen Ministerien.

§ 8

1. Dieses Gesetz tritt am 1. Januar 1949 in Kraft.
2. Es tritt am 30. Juni 1949 außer Kraft.

Düsseldorf, den 7. Dezember 1948.

Die Landesregierung des Landes Nordrhein-Westfalen.
Der Ministerpräsident: Der Wirtschaftsminister:
Arnold. Dr. Nölting.

Gesetz

über bauaufsichtliche Übergangsmaßnahmen
Vom 7. Dezember 1948.

Druckgenehmigung NRW/GOVS/4409/64 vom 23. 12. 1948.

Der Landtag hat folgendes Gesetz beschlossen, das die Zustimmung des Gebietsbeauftragten erhalten hat:

§ 1

Bauordnungen, deren Geltungsdauer vor dem 1. Januar 1954 endet, bleiben bis zum 31. Dezember 1953 in Kraft.

§ 2

Die Gemeinden können die nach Artikel 4, § 1, Ziff. 1—3 des Pr. Wohnungsgesetzes vom 28. März 1918 (GS. S. 23) und nach den §§ 1 (1) und 2 (1) der Verordnung über die Regelung der Bebauung vom 15. Februar 1936 (RGBl. I S. 104) vorgesehenen Maßnahmen zur Abgrenzung der baulichen Nutzung und der Bebauung an Stelle von Polizeiverordnungen durch Ortssatzung mit Genehmigung des Regierungspräsidenten bzw. im Gebiet des Siedlungsverbandes mit Genehmigung des Verbandspräsidenten oder nach vollzogener Auflösung des Verbandspräsidiums mit Genehmigung seines Rechtsnachfolgers treffen.

In gleicher Weise kann der Siedlungsverband im Rahmen der ihm nach § 22 Abs. 1 der Verbandsordnung des Siedlungsverbandes Ruhrkohlenbezirk vom 5. Mai 1920 (GS. S. 286) zustehenden Befugnisse diese Aufgaben durch Ortssatzungen bzw. Verbandssatzungen mit Genehmigung des Verbandspräsidenten oder seines Rechtsnachfolgers wahrnehmen.

§ 3

Die Bekanntgabe der nach § 2 dieses Gesetzes getroffenen Maßnahmen hat, soweit es sich um solche der Regierungspräsidenten bzw. des Verbandspräsidenten handelt, durch das Gesetz- und Verordnungsblatt, soweit es sich um Maßnahmen der Gemeinden handelt, nach den Bestimmungen der Gemeindeordnung zu erfolgen.

§ 4

Dieses Gesetz tritt mit der Veröffentlichung im Gesetz- und Verordnungsblatt des Landes Nordrhein-Westfalen in Kraft.

Düsseldorf, den 7. Dezember 1948.

Die Landesregierung des Landes Nordrhein-Westfalen.

Der stellvertretende Ministerpräsident: Der Minister für Wiederaufbau:
Dr. Menzel. G. n. o. B.

**Ordinance
of 14 December, 1948,
relating to the Extension of the Effective Period of
the Restrictive Ordinance (Sperrverordnung) dated
8 December, 1942 (GS. S. 33).**

Approved for publication-reference NRW/GOVS/4399/22
dated 21/12/1948.

Pursuant to para 21 of the Catering Law of 28 April, 1930 (RGBl. I, page 145) in the version of the Law of 9 October, 1934, amending the Catering Law (RGBl. I, page 913) it is hereby ordered for the area of Land North Rhine-Westphalia.

Para 1

Para 1 of the Ordinance of 19 December, 1947, „concerning the Prolongation of the Validity of Regulations governing the Erection of Business Firms“ (Official Gazette North Rhine-Westphalia, page 232) shall remain in force with the proviso that the period determined in accordance with para 2 of the Ordinance of 6 January, 1947, „concerning the Validity of Regulations governing the Erection of Business Firms“ (Official Gazette North Rhine-Westphalia, page 34) shall be extended until 31 December, 1949.

Para 2

This Ordinance shall become effective on 1 January, 1949.

Düsseldorf, 14 December, 1948.

The Minister of the Interior
Land North Rhine-Westphalia:
Dr. Menzel.

**Ordinance
of 25 November, 1948,
for the Carrying out of Military Government
Ordinance No. 168.**

Approved for publication-reference NRW/GOVS/4399/23
dated 22/12/1948.

Pursuant to Article III of Ordinance No. 168 of Military Government of Germany — British Zone of Control — it is hereby ordered as follows: —

Para 1

The provisions of the Law relating to a Simplified Procedure of Expropriation dated 26 July, 1922 (GS, page 211) shall apply to the procedure of expropriation subject to the following regulations.

Para 2

The right to expropriate shall be granted by the Minister of Reconstruction.

Para 3

(1) Provisional establishing of the plan shall not take place.

(2) A special written notification of the persons who hold any rights relating to the property to be expropriated may be substituted for the public display of the plan, where the persons concerned are known and the order relating to the safety devices provided for by the expropriation provisions in the interests of the neighbouring premises or in the public interest obviously does not apply. The period allowed for raising objections to the plan, as admitted by the expropriation provisions, shall commence with the serving of such notification.

(3) Proceedings relating to the objections raised against the plan may be linked with the proceedings in giving possession. In this case the decision giving possession may be issued simultaneously with the establishment of the plan.

Para 4

Property owned by non-Germans shall be expropriated only with the consent of Military Government. In these cases Military Government shall issue directives with regard to the assessment, amount and method of the compensation.

Para 5

This Ordinance shall become effective on the date of its promulgation.

Düsseldorf, 25 November, 1948.

The Minister of Reconstruction
Land North Rhine-Westphalia
For and on behalf: Rühl.

**Verordnung
über die Verlängerung der Geltungsdauer der Sperr-
verordnung vom 8. Dezember 1942 (GS. S. 33).
Vom 14. Dezember 1948.**

Druckgenehmigung NRW/GOVS/4399/22 vom 21. 12. 1948.

Auf Grund des § 21 des Gaststättengesetzes vom 28. April 1930 (RGBl. I S. 145) in der Fassung des Gesetzes zur Änderung des Gaststättengesetzes vom 9. Oktober 1934 (RGBl. I S. 913) wird für das Land Nordrhein-Westfalen bestimmt:

§ 1

§ 1 der Verordnung über die Verlängerung der Geltungsdauer gewerberechtlicher Bestimmungen für das Jahr 1948 vom 19. Dezember 1947 (GVObI. S. 232) bleibt mit der Maßgabe weiter in Kraft, daß die nach § 2 der Verordnung zur Regelung der Geltungsdauer gewerberechtlicher Bestimmungen vom 6. Januar 1947 (GVObI. S. 34) laufende Frist bis zum 31. Dezember 1949 verlängert wird.

§ 2

Diese Verordnung tritt mit dem 1. Januar 1949 in Kraft.

Düsseldorf, den 14. Dezember 1948.

Der Innenminister
des Landes Nordrhein-Westfalen:
Dr. Menzel.

**Verordnung
zur Durchführung der Verordnung Nr. 168 der
Militärregierung Deutschland, Britisches Kontroll-
gebiet.**

Vom 25. November 1948.

Druckgenehmigung NRW/GOVS/4399/23 vom 22. 12. 1948.

Auf Grund des Artikels III der Verordnung Nr. 168 der Militärregierung Deutschland — Britisches Kontrollgebiet — wird folgendes verordnet: —

§ 1

Auf das Enteignungsverfahren finden die Vorschriften des Gesetzes über ein vereinfachtes Enteignungsverfahren vom 26. Juli 1922 (GS. S. 211) nach Maßgabe der folgenden Bestimmungen Anwendung.

§ 2

Die Verleihung des Enteignungsrechts erfolgt durch den Minister für Wiederaufbau.

§ 3

(1) Eine vorläufige Feststellung des Planes findet nicht statt.

(2) Die Offenlegung des Planes kann durch eine besondere schriftliche Benachrichtigung der an dem zu enteignenden Grundstück Berechtigten ersetzt werden, wenn diese bekannt sind und die Anordnung der von den Enteignungsvorschriften zu Gunsten der Nachbargrundstücke oder im öffentlichen Interesse vorgesehenen Sicherungsanlagen offensichtlich nicht in Betracht kommt. Mit der Zustellung dieser Benachrichtigung beginnt die Frist zur Erhebung der nach den Enteignungsvorschriften gegen den Plan zulässigen Einwendungen.

(3) Die Verhandlung über die gegen den Plan erhobenen Einwendungen kann mit dem Verfahren über die Besitzeinweisung verbunden werden. In diesem Fall kann der Beschluß über die Besitzeinweisung gleichzeitig mit der Planfestsetzung ergehen.

§ 4

Grundbesitz, der anderen als deutschen Staatsangehörigen gehört, darf nur mit Zustimmung der Militärregierung enteignet werden. In diesen Fällen gibt die Militärregierung die Richtlinien über die Festsetzung, Höhe und Zahlungsweise der Entschädigung.

§ 5

Diese Verordnung tritt mit dem Tage der Verkündung in Kraft.

Düsseldorf, den 25. November 1948.

Der Minister für Wiederaufbau
des Landes Nordrhein-Westfalen:
In Vertretung: Rühl.